

Iraqi Journal

Of Humanitarian , Social & Scientific Researches

العراقية



المجلة

للبحوث الإنسانية والاجتماعية والعلمية

تصدر عن جامعة المصطفى الأمين

العدد 3 تشرين الثاني 2021

رقم الايداع في دار الكتب والوثائق الوطنية

2461 لسنة 2021

ISSN 2710-0952



المجلة العراقية للبحوث الانسانية والاجتماعية والعلمية

مجلة فصلية محكمة

رقم الايداع في دار الكتب والوثائق الوطنية 2461 / 2021

الرقم المعياري الدولي ISSN 2710-0952

جميع حقوق الطبع محفوظة للمجلة
لا يجوز نشر أي جزء أو اقتباسه دون
الحصول على موافقة خطية مسبقة من رئيس التحرير

ما يرد في المجلة يعبر عن آراء اصحابه، ولا يعكس آراء هيئة التحرير
أو سياسة المجلة



رئيس التحرير: أ.م.د. علاء شيال فاخر البهادلي مدير التحرير: أ.م.د. مسلم محمد جاسم

- د. حامد عيسى كريف – كلية اصول الدين الجامعة – العراق " لغة عربية "
- د ثامر فيصل اسكندر – الجامعة العراقية – العراق. " لغة انكليزية "

اعضاء هيئة التحرير:

- أ.د. مي علي عزيز جامعة القادسية ، العراق
- أ.د. اسعد عدنان عزيز ، جامعة القادسية ، العراق
- أ.د. ايمان فؤاد محمد كاشف، جامعة الزقازيق ، مصر.
- أ.د. صادق خالد الحايك ، الجامعة الاردنية ، الاردن
- ا.د. فاطمة محمد الخليفة – جامعة بنها - مصر
- أ.د. ليلي براهيم معوض، جامعة عين شمس ، مصر.
- ا.د. ازهر فضيل تاج الدين – جامعة السلام - السودان
- أ.د. وداد مهدي الجبوري جامعة القادسية ، العراق.
- ا.م.د. حازم وطن هندي - جامعه بغداد - العراق.
- ا.م.د. هدى فاضل حسين – الجامعة العراقية – العراق
- د. منتهى عبد الكريم محمد الحسن - الجامعة المستنصرية – العراق
- د. حيدر عطية كاظم السوداني - الجامعة العراقية – العراق.
- د. اسراء سالم موسى ، جامعة القادسية ، العراق.
- د. نورة مواس ، جامعة الجزائر ، الجزائر
- د. ياس مجيد دهش ، جامعة القادسية ، العراق
- د. حيدر جبار عبد ، جامعة القادسية ، العراق
- د. كهرمان هادي عودة ، جامعة القادسية ، العراق.



الإشراف والإخراج الفني

أ.م.د. علاء شيال فاخر البهادلي

المراسلات

ترسل البحوث والمراسلات على العنوان الآتي :

رئيس التحرير

المجلة العراقية للبحوث الانسانية والاجتماعية والعلمية

بغداد-العراق

E-mail: bbnn801bn@gmail.com

موبايل: رئيس التحرير 00964- 7729598961



قواعد النشر في المجلة العراقية للبحوث الانسانية والاجتماعية والعلمية

اولا / النشر والتحكيم

- 1-تنشر المجلة البحوث والدراسات والمقالات من الباحثين من ذوي الكفاءة والخبرة في مجالات تخصصهم.
 - 2-تخضع كل البحوث والدراسات والمقالات للتحكيم قبل نشرها من قبل محكمين، من ذوي الكفاءة والخبرة.
 - 3-يشترط أن تكون الدرجة العلمية للمحكم أعلى من درجة الباحث، أو الباحثين في حالة تعددهم.
 - 4-تعد المجلة قاعدة بيانات بالمحكمين المعتمدين في تخصصات المجلة، ويتم تحديث هذه القائمة بشكل مستمر.
 - 5-يطلب من المحكم إبداء رأيه في البحث وفق عناصر محددة، تتضمن:
 - أصالة البحث ومدى اسهاماته العلمية في مجال التخصص.
 - منهجية البحث.
 - التوثيق والمصادر والحواشي.
 - سلامة المضمون واللغة والاستنتاجات.
- مدى صلاحية البحث للنشر من عدمه أو نشره بعد إجراء تعديلات جذرية أو طفيفة.

6-تستعين المجلة بمحكمين اثنين على الاقل لكل بحث، ويجوز لرئيس التحرير اختيار محكم ثالث في حالة رفض البحث من أحد المحكمين، ويعتذر للباحث عن عدم النشر في حالة رفضه من المحكمين.

ثانيا- حقوق الباحث

- 1-يجب أن يخطر رئيس التحرير الباحث بصلاحية البحث للنشر أو عدمه في خلال 15 يوم عمل من تسلّم ردود المحكمين، وعلى ضوء هذه الردود.
- 2-يجوز للباحث إعادة نشر بحثه المنشور بالمجلة ضمن كتاب له بعد مرور 5 سنوات بعد نشره بالمجلة، على أن يستأذن من المجلة وأن يشير إلى المصدر عند إعادة النشر.
- 3-يجوز للباحث التقدم بورقته البحثية ذاتها التي قدمها للنشر في المجلة إلى مؤتمر أو ندوة أو غيرها قبل نشرها بالمجلة، شريطة ان لاتنشر في سجل أعمال المؤتمر أو الندوة.



- 4-يجوز للباحث نشر ملخص عن بحثه المقبول للنشر في المجلة سواء في الصحف اليومية أو الاسبوعية أو في المواقع الالكترونية أو في المؤتمرات والندوات شريطة الاشارة إلى أن البحث مقبول للنشر في المجلة.
- 5-يجوز للباحث التقدم ببحثه المقدم للمجلة لنيل جائزة، شريطة أن لا تقوم الجهة المانحة للجائزة بإعادة نشره إلا بعد أخذ إذن كتابي من المجلة، وأن يشار في البحث أنه منشور في المجلة بتفاصيل النشر.
- 6-يجوز للباحث التقدم إلى المجلة ببحثه أو دراسته التي أعدها لصالح جهات أخرى، طالما أنها لم تنشر بوسائل النشر المتعارف عليها.

ثالثا- حقوق المجلة

- 1-لهيئة التحرير فحص البحث مبدئيا لتقرير مدى صلاحيته للتحكيم، ومتى وردت تقارير المحكمين، يكون رأي المحكمين ملزما للنشر في المجلة .
- 2- يجب أن يخطر رئيس التحرير لباحث بان بحثه مقبول او غير مقبول للنشر برأي المحكمين، عند طلبه، دون ذكر أسماء المحكمين، ودون أي التزام بالرد على تعقيب كاتب البحث ، ويعاد البحث الى الباحث لاجراء التعديلات خلال فترة شهر من تاريخ تسلمه الرد من المجلة ، وبخلافه يكون ذلك عدولا من الباحث عن النشر، ويسقط حقه في مطالب المجلة. بالنشر او استعادة المبلغ .
- 3- لا يجوز نشر البحث في مجلة علمية أخرى بعد إخطار الباحث بالموافقة على نشره في المجلة.
- 4-لا يجوز للباحث التقدم ببحثه إلى المجلة بعد نشره ورقيا أو إلكترونيا في مجلة علمية أو في أعمال المؤتمرات والندوات أو لدى أي جهات أخرى. والا ، يمنع نشر أي أبحاث للباحث في المجلة لمدة سنتين.
- 5- يحق للباحث عند رفض بحثه نتيجة آراء المحكمين التقدم من جديد بالبحث نفسه، بعد اجراء جميع التعديلات المطلوبة.
- 6-للمجلة إعادة نشر البحوث، ورقيا كانت أو إلكترونيا، التي سبق لها نشرها.
- 7-إذا ثبت للمجلة قيام الباحث بنشر البحث الذي قدمه للنشر في المجلة، ورقيا أو إلكترونيا، قبل تقديمه للنشر أو بعد تقديمه، يحرم من النشر مستقبلا في المجلة لمدة سنتين، كما تخطر الجهة التي يتبعها بذلك.
- 8- يتم رفض النشر في حالة ارتفاع نسبة الاستلال العلمي للبحث المقدم للنشر عن (20 %) .



محتويات العدد

| Pages | عنوان البحث | اسم الباحث | ت |
|-----------|--|--|----|
| 24 - 1 | دور التدقيق الاجتماعي في تحقيق التنمية المستدامة | م.م.لمى مصطفى صادق | 1 |
| 33 - 25 | تحليل التقدم لسرطان الرئة ذو الخلايا غير الصغيرة النقيلي في المرضى الذين عولجوا بأنظمة العلاج الكيميائي من الخط الأول | Dr. Hawraa A. K. Leelo- Prof. Dr. Ahmed Mubarek | 2 |
| 53 - 34 | الابتزاز العاطفي وعلاقته بأساليب التفكير لدى طلبة المرحلة الاعدادية | م . م نداء كاظم هادي | 3 |
| 80 - 54 | أثر توظيف نصوص نهج البلاغة في تحصيل طالبات الصف السادس الاعدادي في مادة قواعد اللغة العربية | م.م. شهلة عباس كاظم | 4 |
| 100 - 81 | Suggestive Graphic Encyclopedia of Linguistics to 4rth stage Iraqi Students in the Departments of English | Dr. Fatimah Al-Asadi | 5 |
| 131 - 101 | أمية النبي محمد (صلى الله عليه واله وسلم) بين الرواية والنص القرآني - دراسة تفسيرية تحليلية - | م.د.عباس عبد الحسن سرحان الهلالي | 6 |
| 150 - 132 | فاعلية توظيف التعليم المدمج في تصحيح مفاهيم التربية البيئية وتنمية الوعي البيئي عند طلبة الصف الاول في كلية التربية ابن رشد للعلوم الانسانية | ا.م.د. منال محمد ابراهيم | 7 |
| 172 - 151 | فاعلية التدريس وفق التعلم الخبراتي في تحصيل طالبات الصف الخامس العلمي في مادة الاحياء | م.م حمزية حسين علي الجبوري | 8 |
| 187 - 173 | المستشارون الاقتصاديون السوفيت في سوريا 1967-1985 | أ.د. عبد الكريم حسين الشباني- م. رنا جبوري موسى | 9 |
| 200 - 188 | الإطلاق في القرآن الكريم | م.د. حامد عيسى كريف | 10 |
| 221 - 201 | تاريخ العبودية والرق من العصر الجاهلي حتى عصر الإسلام | د. نعم جلوب حسين | 11 |
| 250 - 222 | مظاهر الوعي البيئي لدى فئة الشباب خلال زيارة الاربعين | م.د. زينب صادق مصطفى | 12 |





| (دراسة ميدانية) | | | |
|-------------------|---|---|----|
| 285-251 | موجز مباحث علوم القرآن وفوائده | م.د.قاسم شهيد محمد | 13 |
| 299-286 | The power of Allegory in science Fiction-L'Engle's A. Wrinkle in Time as an Example | Assistant Lecturer Khawla Muzahim Ali | 14 |
| 324-300 | اثر استراتيجيتي " الرسوم الكروكية" و " الرسوم المتسلسلة" في تحصيل مادة التاريخ واستبقائها لدى طالبات الصف الرابع الادبي | م.إيمان محمد خضير | 15 |
| 354-325 | نقد الحديث المدلس وأحكامه في التشريع الاسلامي | م.د. محمد مرتضى محمد علي المظفر | 16 |
| 367-355 | موارد لسان الدين ابن الخطيب ومنهجه في كتابه اللوحة البدرية في الدولة النصرية -دراسة تاريخية- | رسمية عبد الحسين حمادي- سجى راضي حميد | 17 |
| 389-368 | تقييم صيغ التمويل بالمشاركة في المصارف الإسلامية وأثرها في التنمية الاقتصادية | م.م. أزهر محمد جواد عبد العظيم ظاهر | 18 |
| 407-390 | العلاقات الاقتصادية والفنية المصرية الكينية للمدة ما بين 1971-1981 | أ.د. أحمد محمد طنش - م. صباح حسن بديوي | 19 |

كلمة العدد

بسمه تعالى

رغم الظروف التي يشهدها العالم ، فان عجلة التقدم لا تتوقف في جميع المجالات ولا سيما المجال العلمي ، فدور العلماء والمفكرين والباحثين لم ولن يثن عزمهم أي طارئ مهما كانت شدته او مدته وتبقى مجلتكم تسير الى الامام بعون الله لترشد مسيرة العلم بما جادت به العقول والاقلام الراقية ، وفقكم الله وايانا لخدمة مسيرة العلم والمعرفة... والله الموفق .

ا.م. د. علاء شيال فاخر

رئيس التحرير

5/ تشرين الثاني / 2021



Iraqi Journal of Humanitarian, Social and Scientific Research

A Refereed 4 issues -Yearly Research Journal

Issued in Republic of IRAQ

Baghdad

Vol. (1) ,No. (3)

November 2021



A Refereed 4 issues -Yearly Research Journal

Issued in Republic of IRAQ - Baghdad

Iraqi National Library and Archives .No. **2461 / 2021**

ISSN 2710-0952

Copyright © 2021

All rights reserved. No part of this publication May be reproduced without the prior written Permission of the Editor.

Opinions expressed in this Journal are those of the authors and do not necessarily reflect the opinions of the Editorial Board



Editorial Board

Assist . Prof. Dr. Alaa shayyal fakher
Editor In Chief

Dr. Muslim Mohammed Jasim
Managing Editor
Editorial Members
Editorial Board Members:

Prof. Dr. May Ali Aziz , University of Al-Qadisiyah, Iraq

Prof. Dr. Asaad Adnan Aziz, University of Al-Qadisiyah, Iraq

Prof. Dr. Eman Fouad Mohamed Kashef, Zagazig University, Egypt.

Prof. Dr. Sadiq Khaled Al-Hayek, University of Jordan, Jordan

Prof. Dr. Fatima Muhammad Al-Khalifa - Benha University - Egypt

Prof. Dr. Laila Brahim Moawad, Ain Shams University, Egypt.

Prof. Dr. Azhar Fadeel Tajuddin - University of Al-Salam - Sudan

Prof. Dr. Wedad Mahdi Al-Jubouri, Al-Qadisiyah University, Iraq.

Dr. Thamer Faisal Iskandar - Iraqi University - Iraq.

Dr. Parik Baqi Salman - University of Baghdad - Iraq.

Dr. Hamid Issa Karif - The University of Fundamentals of Religion – Iraq

Dr. Muntaha Abdul Karim Al-Hassan - Al-Mustansiriya University - Iraq

Dr. Haider Attia Kazem Al-Sudani - Iraqi University - Iraq.

Dr. Israa Salem Musa, University of Al-Qadisiyah, Iraq.

Dr, Nora Mouas , Univrsity of Algeria , Algeria.

Dr. Yas Majeed Dahash , University of Al-Qadisiyah, Iraq.

Dr. Haider Jabbar Abed , University of Al-Qadisiyah, Iraq.

Dr. Kahraman Hadi Ouda, University of Al-Qadisiyah, Iraq.



Supervision and Technical Direction

Assist . Prof. Dr. Alaa shayyal fakher

Correspondences

All Correspondences are to be Addressed to :

Editor In Chief

Iraqi Journal of Humanitarian, Social and Scientific Research

Diwaniyah - Iraq

E-mail: bbnn801bn@gmail.com

Mobile: Editor-in-chief: 00964- 07729598961



Publishing rules in the Iraqi Journal of Human, Social and Scientific Research

First / publishing and reviewing

- 1- The journal publishes research, studies and articles from researchers with competence and experience in their fields of specialization.
- 2- All research, studies and articles are subject to arbitration before they are published by qualified and experienced arbitrators.
- 3- It is required that the academic degree of the arbitrator be higher than that of the researcher, or researchers in the event of their multiplicity.
- 4- The journal is a database of accredited referees in the journal's specialties, and this list is updated continuously.
- 5- The arbitrator is required to express his opinion on the research according to specific elements, including:

- The originality of the research and the extent of its scientific contributions in the field of specialization.

methodology.

Documentation, sources and footnotes.

- Integrity of content, language and conclusions.

The validity of the research for publication, or not, or after making major or minor amendments.

- 6- The journal uses at least two arbitrators for each research, and the editor-in-chief may choose a third arbitrator in case the research is rejected

From one of the arbitrators, and he apologizes to the researcher for not publishing if he is rejected by the arbitrators.



Second - Author's Rights:

- 1- The editor-in-chief must inform the researcher of the validity of the research for publication or not within 15 working days of receiving responses arbitrators, in light of these responses.
 - 2- The researcher may re-publish his research published in the journal in a book that he has after 5 years after its publication in the journal, provided that ask permission from the journal and indicate the source when republishing.
 - 3- The researcher may submit the same research paper that he submitted for publication in the journal to a conference or symposium or other prior to its publication in the journal, provided that it is not published in the conference or symposium business register.
 - 4- The researcher may publish a summary of his research accepted for publication in the journal, whether in the daily or weekly newspapers, on websites, or in conferences and seminars, provided that it is indicated that the research is acceptable for publication in the journal.
 - 5- The researcher may submit his research submitted to the journal to obtain an award, provided that the awarding body does not re-publish it without permission from the magazine, and it is indicated in the research that it was published in the journal with the details of publication.
 - 6- The researcher may apply to the journal with his research or study prepared for the benefit of other bodies, as long as it was not published by means of publication
- Accepted.

Third - the Journal rights

- 1-The editorial board may examine the search in principle to determine its suitability for arbitration, and when the arbitrators' reports are received, the opinion arbitrators are obligated to be published in the journal.
- 2- The editor-in-chief must inform a researcher that his research is acceptable or not acceptable for publication of the opinion of the arbitrators, upon request, without mentioning the names of the arbitrators without any obligation to respond



to the research author's comment, and the research is returned to the researcher to make adjustments within a period of one month from the date of receiving the response from the journal, otherwise, this will be a withdrawal from the researcher for publication, and his right to the journal's demands is waived. By publishing or retrieving the report.

3- It is not permissible to publish the research in another scientific journal after notifying the researcher of approval to publish it in the journal.

4- The researcher may not submit his research to the journal after publishing it in paper or electronically in a scientific journal or in the work of conferences and seminars or any other party. Otherwise, it is prohibited to publish any research by the researcher in the journal for a period of two years.

5-The researcher, when rejecting his search as a result of the opinions of the arbitrators, has the right to submit anew the same search, after making all the required amendments.

6-The journal may re-publish research, whether on paper or electronically, that was previously published.

7-If it is proven for the journal that the researcher published the research he submitted for publication in the journal, on paper or electronically, before or after submitting it for publication, he shall be banned from publishing in the magazine in the future for a period of two years, and the party that follows him shall be informed of that.

8- Publication is rejected in the event that the percentage of scientific plagiarism of the research submitted for publication increases (20%) .



Contents

| | Author Name | Article title | Pages |
|---|---|---|-----------|
| 1 | Assist.L. Luma Mustafa Sadiq | The role of social auditing in achieving sustainable development | 1 - 24 |
| 2 | Dr. Hawraa A. K. Leelo Prof. Dr. Ahmed Mubarek | Progression Free Survival Analysis of Metastatic Non-Small Cell Lung Cancer In Patients Treated with First Line Chemotherapy Regimens | 25 - 33 |
| 3 | Assist. L.Nedaa kadhim Hadi | Emotional blackmail and its relationship with thinking styles of preparatory school students | 34 - 53 |
| 4 | Shhla abbas | The effect of employing the texts of Nahj al-Balaghah on the achievement of sixth-grade students in Arabic grammar | 54 - 80 |
| 5 | Dr. Fatimah Al-Asadi | Suggestive Graphic Encyclopedia of Linguistics to 4rth stage Iraqi Students in the Departments of English | 81 - 100 |
| 6 | Dr. Abbas Abdel-Hassan Sarhan Al-Hilali | The illiteracy of the Prophet Muhammad (may God bless him and his family and grant them peace) between the narration and the Qur'anic text _Analytical interpretation study_ | 101 - 131 |
| 7 | Assistant Professor Dr. Manal Mohamed Ibrahim | The effectiveness of employing blended education in correcting the concepts of environmental education and developing environmental awareness in the first grade in education, Ibn Rushd College for Human Sciences | 132 - 150 |
| 8 | Hamzia Hussein Ali Al-Jubouri | The effectiveness of teaching according to experiential learning in the achievement of scientific fifth-grade students in Biology | 151 - 172 |
| 9 | L. Rana Jabouri Musa | Soviet economic advisors in Syria 1967-1985 | 173 - 187 |



| | | | |
|----|--|---|-----------|
| 10 | L.Dr. Hamed Issa Kraif | Launching in the Holy Quran | 188 - 200 |
| 11 | Dr.. Nagham Challob Hussein | The history of slavery and slavery from the pre-Islamic era until the era of Islam | 201 – 221 |
| 12 | L.Dr. Zainab Sadiq | Mustafa Manifestations of environmental awareness among the youth group during the Arbaeen visit (A field study) | 222 - 250 |
| 13 | Dr. Qasim Shahid Muhammad | A summary of the sciences of the Qur'an and its benefits | 251-285 |
| 14 | Assistant Lecturer Khawla Muzahim Ali | The power of Allegory in science Fiction-L'Engle's A. Wrinkle in Time as an Example | 286-299 |
| 15 | Eman Mohamed | The Effect Of The Strategies Of "Croky" And "Sequential Drawings" On The Collection And Retention Of History For Fourth-Grade Literary Students | 300-324 |
| 16 | Dr. Mohammed Morteza Mohammed Ali Al-Muzaffar | (Criticism of the fraudulent hadith and its provisions in Islamic legislation) | 325-354 |
| 17 | Rasmiya Abdul Hussein Hammadi Sagaa Radhi Hameed | The resources of Lisan Al-Din Ibn Al-Khatib and his method in his book Al-Lamaha Al-Badriya fi Al-Dawla Al-Nasiriyah- Historical Study- | 355-367 |
| 18 | Ass.Lecturer.Azhar Mohammed Al-Gharrawi | Evaluate the financing formulas by participation in Islamic banks and their impact on economic development | 368-389 |
| 19 | Prof. Dr. Ahmed Mohammed Tanash L. Sabah Hasan bdiwee | Egyptian-Kenyan economic and technical relations for the period between 1971-1981 | 390-407 |



مجلة علمية محكمة تصدر فصليا عن جامعة
المصطفى الامين ، تنشر البحوث في المجالات
الانسانية والاجتماعية والعلمية ضمن المجلات
الاكاديمية العلمية العراقية